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1. Inleiding 

Met belangstelling heb ik kennis genomen van de inhoud van het 
eindverslag inzake het wetsvoorstel reservevorming in de Ziektewet (ZW). 
Ik ben de leden van de C.D.A. fractie en van de fractie van de P.v.d.A. 
erkentelijk voor hun bijdrage aan dit verslag. Naar aanleiding van de 
reacties op mijn beschouwingen in de memorie van antwoord meen ik te 
kunnen constateren dat de door de verschillende fracties in het voorlopig 
verslag gestelde vragen in belangrijke mate zijn beantwoord. 

Door enkele fracties zijn er echter aanvullende vragen gesteld. Deze 
vragen hebben betrekking op twee specifieke aspecten van het wetsvoor-
stel. De leden van de C D A . fractie en van de fractie van de P.v.d.A. vragen 
in relatie tot het wetsvoorstel om nadere informatie over de definitie van 
collectieve lasten en de meting van de lastenverlichting voor het bedrijfs-
leven. De leden van de fractie van de P.v.d.A. stellen tevens aanvullende 
vragen over het effect van de uit het wetsvoorstel voortvloeienae lasten-
verlichting voor de gepremieerde en gesubsidieerde sector. 

2. De definitie van collectieve lasten en de meting van de 
lastenverlichting voor het bedrijfsleven 

De leden van de C.D.A. fractie vinden het merkwaardig, dat bovenwet-
telijke uitkeringen enerzijds worden meegeteld bij bepaling van het niveau 
van de collectievelastendruk en anderzijds buiten beschouwing blijven bij 
meting van de lastenverlichting voor het bedrijfsleven. Deze leden doelen 
hierbij op de correctie bij meting van de lastenverlichting voor de zoge-
naamde «afwenteling» in de ZW. 

Deze correctie hangt direct samen met de in de memorie van antwoord 
gesignaleerde problematiek in verband met de definitie van collectieve 
lasten. De regering heeft geen directe invloed op het niveau van de lasten 
in de sfeer van de ZW, omdat volgens de huidige definitie bovenwettelijke 
uitkeringen worden meegewogen bij meting van de collectieve lasten. De 
regering kan derhalve via wettelijke maatregelen in de ZW slechts de 
ruimte creëren voor lastenverlichting voor het bedrijfsleven. Omdat het 
bedrijfsleven de mogelijkheid heeft het effect van de maatregelen voor de 
werknemer te compenseren in de bovenwettelijke sfeer (afwenteling) kan 
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het bedrijfsleven zelf bepalen in welke mate deze ruimte voor lastenver-
lichting wordt ingevuld. Er zou geen reëel beeld worden gegeven van de 
door de regering met de maatregelen beoogde lastenverlichting, indien 
deze afwenteling zou worden meegewogen bij meting van de lastenver-
lichting. Voor deze factor wordt bij meting derhalve een correctie 
toegepast. 

Het verdient echter verreweg de voorkeur deze problematiek structureel 
op te lossen via een aanpassing van de definitie van de collectieve lasten, 
zodanig dat alleen de wettelijke uitgaven van de sociale verzekeringen tot 
de collectieve lasten worden gerekend. Met instemming heb ik vernomen 
dat de leden van de C.D.A.-fractie mijn aarzelingen ten aanzien van de 
huidige systematiek van correcties bij meting van de lastenverlichting 
delen. 

Voorts vragen de leden van de C.D.A.-fractie of in met Nederland 
vergelijkbare landen als België en Duitsland bovenwettelijke uitkeringen 
tot de collectieve lasten worden gerekend. 

Zoals reeds aangegeven in de memorie van antwoord worden conform de 
internationaal overeengekomen definities zoals vastgelegd in het Europees 
Stelsel van Economische Rekeningen bovenwettelijke verplichtingen tot 
de sociale uitkeringen gerekend. Dit betekent dat in EG-landen zoals 
België en West-Duitsland in principe bovenwettelijke uitkeringen tot 
uitdrukking komen in het niveau van de collectieve lasten. Evenals in 
Nederland het geval is, treden echter in deze landen in de praktijk 
meetproblemen op. 

De leden van de P.v.d.A.-fractie geven de regering in overweging om 
tot een verdergaande verbetering van de meting van de collectieve-las-
tendruk te komen, overeenkomstig de correcties die gesuggereerd zijn in 
de Financiële Nota Sociale Zekerheid 19861. 

De in de Financiële nota 1986 aangegeven correctie van de meting van 
de collectieve-lastendruk is in tegenstelling tot de in het voorafgaande 
bedoelde herziening van de definitie van collectieve lasten, van zuiver 
technische aard. In de huidige systematiek wordt bij meting van de totale 
premie-ontvangsten het werkgeversdeel van de premies die verschuldigd 
zijn over de uitkeringen buiten beschouwing gelaten. De verklaring 
hiervoor is, dat het heffen van werkgeverspremies over de uitkeringen 
wordt beschouwd als een onderlinge betaling tussen sociale fondsen die 
voor alle fondsen tezamen per saldo neutraal uitwerkt. Dit uitgangspunt is 
op zich juist. Hetzelfde kan echter ook worden gesteld ten aanzien van 
het werknemersdeel van de premie-ontvangsten. In deze zin is sprake van 
een inconsequentie. In de Financiële Nota Sociale Zekerheid 1986 wordt 
daarom aangegeven wat het effect is indien ook het werknemersdeel van 
de premie-ontvangsten over de uitkeringen bij meting van de totale 
premie-ontvangsten buiten beschouwing worden gelaten. Deze correctie 
zal aan belang winnen, indien het werknemersdeel van de sociale premies 
relatief toeneemt. Dit is inmiddels gebeurd, doordat per 1 januari 1987 
vereveningsbijdragen zijn vervangen door effectieve premieheffing over 
uitkeringen. In de komende jaren kan een verdere toename van het 
relatieve werknemersaandeel van de sociale premies worden verwacht. 
Hierbij kan onder andere worden gewezen op de voorstellen van de 
commissie-Oort, welke voorzien in een overheveling van de werkgevers-
premies AAW, AKW en AWBZ naar de werknemer. Ik ben dan ook van 
mening, dat de in de Financiële Nota 1986 gesignaleerde problematiek 
thans zeer actueel is. 

3. Lastenverlichting in de Gepremieerde en Gesubsidieerde 
Sector 

' Zie Financiële Nota Sociale Zekerheid . 
1986, pag 8-11 Tweede Kamer, vergader D e leden van de fractie van de P.v.d.A. vragen naar het belang van de 
jaar 1985-1986,19233, nrs 1-2. BV voor de Gepremieerde en Gesubsidieerde Sector (G en G-sector) bij 
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premieverlaging wanneer het voordeel van deze lastenverlichting geheel 
ten goede komt aan de schatkist. Deze leden zouden tevens willen 
vernemen op welke wijze in de Miljoenennota 1988 met dit voordeel 
rekening is gehouden en op basis van welke veronderstelde premieverla-
ging. Voorts stellen zij de vraag of in dit verband niet sprake is van een 
oneigenlijke manier van ombuigen en het niet eerlijker zou zijn het 
voordeel van premieverlaging door te geven aan de collectieve sector, 
eventueel begeleid door expliciete ombuigingsvoorstellen. 

Ter bepaling van het voordeel van een BV bij een mogelijke verlaging 
van de premies ZW uit hoofde van het wetsvoorstel behoeft geen 
onderscheid te worden gemaakt tussen de BVen waarbij werkgevers uit 
de G en G-sector zijn aangesloten en de overige BVen. Alle BVen krijgen 
gelijkelijk de mogelijkheid de premie ZW op een lager niveau vast te 
stellen, indien de norm voor de minimaal vereiste reserve wordt verlaagd. 

Wat wel in het geding is, is de positie van de individuele werkgever in 
de G en G-sector. Volgens de in het kader van de Wet Arbeidsvoorwaar-
denontwikkeling Gepremieerde en Gesubsidieerde Sector (WAGGS) 
gebruikelijke systematiek wordt bij vaststelling van de financiële ruimte 
voor arbeidskostenontwikkeling rekening gehouden met de ontwikkeling 
van de sociale premies. Deze premie-ontwikkeling is mede het gevolg van 
door de regering genomen wettelijke maatregelen. Het valt daarom niet 
in te zien, waarom bij een geïsoleerde maatregel als de onderhavige van 
deze systematiek zou moeten worden afgeweken. Er is naar mijn mening 
dan ook geen sprake van een oneigenlijke manier van ombuigen. Gegeven 
de systematiek van de WAGGS treedt er derhalve een voordeel op voor 
de Rijksbegroting, indien de premie ZW op een lager niveau kan worden 
vastgesteld. Bij premieverlaging kan immers ceteris paribus een geringere 
ruimte worden vastgesteld voor de G- en G-sector. Met dit mogelijk 
gunstige effect is in de Miljoenennota 1988 overigens nog geen rekening 
gehouden, omdat op dat moment de premies ZW voor het jaar 1988 nog 
niet door de besturen van de BVen waren vastgesteld. Zodra deze 
premies bekend zijn wordt hiermee rekening gehouden bij vaststelling 
van de ruimte in het kader van de WAGGS. Daarmee wordt impliciet ook 
rekening gehouden met het effect van het onderhavige wetsvoorstel op 
de niveaus van de premies ZW zoals vastgesteld door de besturen van de 
BVen. 

De Staatssecretaris van Sociale Zaken en Werkgelegenheid, 
L. de Graaf 
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